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Sak nr Sak 

1 Konstituering av møtet 

Lars Morten Rosmo ønsket velkommen og Magne Trondmo foretok opprop. 

 

Det var 58 stemmeberettigede til stede i møtet. 

 

Ingen merknader til innkalling og sakliste.  

 

Vedtak: 

Innkalling og sakliste ble godkjent.  

Sarah Aronsen og Tore Simonset ble valgt til å godkjenne protokoll sammen med møteleder.  
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2 Orientering fra AU Midt-Norge 

 

Lars Morten Rosmo trakk bl.a. fram følgende: 

 

• Nortura sin kyllingproduksjon i Midt-Norge fases ut. Vi har et ansvar for å jobbe for at vi 

unngår tilsvarende situasjoner på andre dyreslag 

• Vi må rigge eierdemokratiet for å takle de vanskelige sakene, jfr. skifte av styreleder i 

høst. 

• Situasjonen er krevende for mange i landbruket. Det skjer en omstrukturering nå, og det 

må vi snakke om. 

• Vi vet at vi produserer mat med mindre klimaavtrykk og bedre dyrevelferd enn de fleste 

andre land. 

• Hva skjer framover på bondenivå? 

o Det vil ta tid å komme in en fase der bonden tjener penger 

o I løpet av denne perioden vil vi få ei betydelig omstrukturering 

o Denne utviklinga er markedsstyrt 

o Det er ikke nødvendigvis politisk vilje til å endre på dette 

• Muligheter: 

o Vi må organisere og drive Nortura slik at vi tjener penger både til selskapet og til 

bonden 

o Vi må utvikle den norske landbruksmodellen 

o Vi må skape muligheten landbruksministeren venter på 

o Det er vi som eier og styrer Nortura. Det er vi som må gjøre jobben – eksternt og 

internt 

 

3 Bærekraft kan bli ett av våre sterkeste kort – men det betinger at vi alle går om bord 

 

Leder for bærekraft i Nortura, Cecilie A. Hultman, innledet og la bl.a. vekt på følgende: 

 

Globale trender 

• Matproduksjonen må øke med 70% innen 2050 

• Gradvis temperaturøkning mot 2100 gir mere ekstremvær 

o 10% av dagens matproduksjon ligger i områder som på sikt vil ligger under vann 

• Over 50% av verdens befolkning vil bo i et område preget av vannmangel i 2050 

o Vil skape en massiv utfordring for landbruket som bruker mye vann 

• Landbruksproduktiviteten er allerede redusert med 25% som følge av klimaendringer 

• 3% av Norge er dyrket mark. 2/3 av dette egner seg kun til å dyrke gras 

 

Lokalt risikobilde 

• Nye, strengere rammebetingelser internasjonalt og nasjonalt, presser fram bærekraft 

• Nye, nordiske kostholdsanbefalinger 2023 (norske kostholdsråd 2024) 

• Klimautvalget 2050 

• Forskning: Mange analyser om hva som er bærekraftig matproduksjon – men lite er norsk 

• Markedet: Økte krav og forventninger fra våre kunder 

• Strenge krav i (offentlig) anbud 

• Markedet…. og våre kunder har egne klimakalkulatorer. Og her brukes da 

INTERNASJONALE TALL.  

• Finans: Bærekraft integreres i kapitalforvaltning (vil ha betydning i f.t. låneopptak både 

for bonden og for selskaper) 

• Husdyrprodusenter bli angrepet fra 3 retninger 

o Miljø («husdyrproduksjonen ødelegger klimaet») 

o Dyrevelferd («det er uetisk å drepe dyr for mat til oss») 

o Helse («kjøtt forårsaker kreft, hjerte-/karsykdommer og diabetes») 

• En global «mot»bevegelse under oppseiling 
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Konsekvensene for den norske bonden 

• Helhet 

o Dyrevelferd vs klimakutt 

o Klimaendringer vs biologisk mangfold 

o Storskala landbruk vs spredt bebyggelse 

o Selvforsyning vs trendy mat 

o I Nortura – bærekraft langs 6 dimensjoner 

▪ Sikre sunn og trygg mat 

▪ Mat på naturens premisser 

▪ Et livskraftig landbruk 

▪ Produsert å en ansvarlig måte 

▪ Omsorg for mennesker og dyr 

o Fra et helhetsperspektiv kommer norsk kjøtt og egg bra ut i f.t. import + 

plantebaserte alternativer 

• Omstilling 

o Vi skaper tillit. Villige til endringer 

o Endringer basert på fakta 

• Proaktive 

o Bort fra bakstreversk og defensiv til offensiv 

o Vi må ta på ledertrøya 

o Spydspissprosjekter 

• Dialog om samarbeid 

o Troverdighet og tillit oppstår som resultat av dialog – også med de vi er uenige 

med. 

o Vi må ha hånden på rattet 

o Dialogmøter 

• Dokumentasjon 

o Historiefortelling er viktig 

o Men i tillegg MÅ vi systematisk dokumentere påvirkning og resultater – så vi 

ikke rammes av beregninger med internasjonale tall 

o Dokumentasjon blir krav for tilgang til kapital/salg av produkter til store kunder 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Hvordan kan vi jobbe regionalt for å ta del i denne jobben? 

o Vi må sammen bidra til å nå ut med budskapene til «våre egne» så vi slipper 

motstand også på den fronten 

• Jobber andre aktører enn Nortura også med å fremskaffe gode, norske tall? 

• Vi må selge inn kunnskap/budskap rundt dette til folk flest – særlig mot folk i de store 

byene. Bruke media 

• Konkurrentene våre tar ikke dette på alvor. Men det er de som tar markedsandeler og 

tjener penger. 

 

4  Tilførselssituasjonen i Midt-Norge 

 

Tilførselsleder i Midt-Norge, Silje L. Pynten, orienterte. 

 

Vi har utfordringer på tilførsel i Midt-Norge. 

 

Gris 

• Vi har mistet 6 besetninger på gris til konkurrent i år 

o Det er til dels ganske store prisforskjeller 

o Vi har god «kontroll på»/dialog med disse besetningene 

o Er utelukkende begrunnet med bedre pris hos konkurrent 
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o Vi vet også at det er noen flere som vurderer annen varemottaker fra nyttår 

 

Storfe/småfe 

• Vi har mistet en del produsenter til konkurrent også her 

• Her er imidlertid ikke prisforskjellene spesielt store 

• Her har vi ikke i like stor grad oversikt over de som vurderer overgang. Vi får derfor ofte 

ikke kjennskap til dette før noe tid etterpå at overgangen har skjedd. Vi kommer da gjerne 

ikke på banen i f.t. å se på prisforskjeller sammen med bonden. 

• Begrunnelsene for overgang er noe mer blandet enn mht gris. Alt fra «kyllingssaken» til 

at «Nortura går dårlig».  

• Viktig at man er oppmerksom og kritisk til de «tilbudene» man får.  

 

Hvordan møter vi tilførselsutfordringene? 

• Nettverksjobbing 

o Transportplanleggere 

o Dyrebilsjåfører 

o Kretstillitsvalgte 

o Ansatte 

o Produsenter 

• Oppfølging og kontakt med produsenter 

o Før overgang 

o Etter overgang 

o Service og medlemspleie 

o Nybrukeroppfølging 

o Nye produsenter 

• Møter med og uten faginnhold 

• Intern opplæring – samvirke og markedsregulering 

• Oppfølging interne rapporter 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Det er vanskelig for oss tillitsvalgte (og eiere) å gå inn å sjekke prisforskjeller, da vi ikke 

finner Nortura sine priser/vilkår.  

• Konkurrenter kan ta imot dyr fort, mens Nortura skyver. Det kan bidra til at noen 

vurderer overgang 

• Er det geografiske forskjeller internt i Midt-Norge i f.t. hvor produsenter skifter 

varemottaker 

• Det er mest bekymringsfullt at produksjonen totalt sett i regionen går ned 

• Det har vært snakk om at «lammene kommer» i høst – det er bare sesongen som er 

forsinket. Nå ser det vel ut til at vi får en viss nedgang. Har vi for dårlige 

prognoser/oversikt?  

• En del har opplevd mye feil på avregninger – noe som kan bidra til at noen vurderer å 

levere til andre enn Nortura. 

• Ble understreket for noen år siden, at for mange var sjåføren det som «var Nortura». Med 

de endringene som har skjedd på inntransport, så er dette i mindre grad tilfellet nå. Dette 

ble det advart mot. Nortura må komme nærmere innpå bonden – være til stede «i hodet» 

på bonden. 

• Mange eiere snakker veldig negativt om Nortura. Hvordan skal vi nå fram til disse med 

riktig og nødvendig informasjon 

• Overproduksjon – og store lagre for øyeblikket. Hvorfor så vidt stor forskjell i 

prisnedgang på storfe (4 kr) og gris (0,80 kr)?  
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5 Styring av samvirkene 

 

Anne Skuterud, styreleder i FKA 

 

Samvirket setter eieren i sentrum 

• Et samvirke er brukereid 

• Et samvirke er brukerstyrt 

• Et samvirke har som mål å levere brukernytte 

 

God eierstyring er viktig for å 

• Oppnå målene eierne har hatt med opprettelse av selskapet 

• Forvalte ressursene på best mulig måte 

• Kontrollere risiko 

• Tilliten til selskapet 

• Dårlig eierstyring kan føre til at formålet med selskapet ikke innfris 

 

Hva kjennetegner god eierstyring 

• Tydelig rolledeling mellom selskapets ulike organer 

• Etablerte møteplasser med tydelige oppgaver/ansvar 

• Informasjonsdeling med tydelig oppgave/ansvar 

• Tillit 

 

Hva er styrets ansvar 

• Ansette daglig leder 

• Føre tilsyn med den daglige ledelsen 

• Fastsette selskapets strategi 

• Vedta budsjett/prognose 

 

Øvrige tillitsvalgte 

• Ombud for sin krets 

• Informasjon og involvering 

• Viktig med felles forståelse av om verden og hvordan selskapet bør utvikles 

• Er det forskjell på å være leverandør og eier av Nortura? 

 

Betydningen av tillit 

• Finansmarkedet 

• Politikken 

• Eierne 

 

Oppsummering 

• Alle får det litt bedre av å være medlem i et samvirke 

• Vi eier store og viktige bedrifter 

• Vi er nødvendige forutsetninger for landbruk i hele landet 

• Vi må drive selskapene våre profesjonelt 

• Vi – og ikke de  

 

Lars Petter Bartnes, tidl. styremedlem i Nortura og tidl. leder i NBL 

• Stor endring på eierstyring de siste 20 årene 

o Bl.a. veldig mye mer kamp om markedsadgang i dag enn tidligere 

• Viktig med gode og grundige prosesser på strategisk nivå. God forankring 

• Strategier må rulleres mye raskere i dag enn tidligere 

• Norsk landbruk er helt avhengig av et Nortura i «god form» 

• Hvilken eiermodell trenger Nortura? 
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• Hvordan få tak i de riktige folkene? 

• Hva er utfordringen? 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Forholdet mellom det å være eier og styre selskapet – og hverdagssamvirket ? 

• Hva er viktig for at eierne skal føle at de har innflytelse? 

• Frustrerende å være kretstillitsvalgt når folk ikke møter opp på arrangementer 

• Tidligere hadde vi «alle» et lokalanlegg. Nå er det nesten ingen som har dette anlegget 

lenger. Dermed har vi mistet noe av tilhørigheten og den enkelte har ikke det samme 

nærheten lengre. Må gjøre en større jobb for å knytte eierne nærmere Nortura. 

• Eierne må få slippe til på eiermøter – må ha tid til diskusjoner 

• Digitale «lunsjmøter»? 

• Dagens kretsmøter kan egentlig kuttes. Kan orientere om regnskap o.l. på egne 

Teamsmøter 

 

6 Høring ang. eiermodellen  

 

Medlem i org. utvalget, Jon Inge Bragstad, innledet. 

 

Høringsdokumenter var sendt ut i forkant av møtet, og ble ikke gjennomgått i møtet. 

 

AU hadde i forkant av RU-møtet laget et forslag til svar/innstilling knyttet til de spørsmål org. 

utvalget hadde sendt ut til regionutvalgene. Forslaget fra AU ble gjennomgått i møtet. Det ble 

foretatt et par enkle justeringer, men i all hovedsak ble forslaget fra AU vedtatt.  

 

Skjemaet sendes inn til org. utvalget i etterkant av møtet. 

 

Svarskjemaet følger som vedlegg til protokollen. 

 

7 Orientering fra sentral valgkomité 

 

Leder i sentral valgkomité, Borgny Grande, orienterte. 

 

• Starter nå jobbing fram mot årsmøtet 2024 

• Gikk gjennom hvem som er på valg 

• Er helt avhengig av å få innspill fra eiere, kretsutvalg, regionutvalg m.v. 

• Skal inn en ny person fra Midt-Norge i sentral valgkomité 

 

8 Orientering fra regional valgkomité 

 

Nestleder i regional valgkomité, Einar N. Botten, viste fram hvem som er på valg på regionnivå 

våren 2024. Han ba også om å få innspill til valgkomitéen. 

 

9 Innkomne saker / Åpen post 

 

Det var sendt inn et brev fra krets Åfjord i forkant av RU-møtet, med flere spørsmål/innspill som 

kretsutvalget hadde fått i et eiermøte i oktober. Repr. fra kretsen la selv fram brevet i RU-møtet, 

og de enkelte punktene ble gjennomgått og diskutert. 

 

Silje L. Pynten orienterte om status på «Min side» 
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Andre spørsmål/innspill: 

• Det er mange eiere som ikke kjenner til hvem som er kontakter på ulike ansvarsområder 

på livdyr. Kunne dette vært formidlet på en bedre måte enn i dag? F eks. gjennom 

eierbrev regionalt? 

• Kunne vi hatt Gilde/Prior på profilklær – i stedet for Nortura? Kunne det vært gitt en 

gave til alle eiere med Gilde/Prior på? 

• Tilleggsytelse på ku/kalv – kun knyttet til avtaleinnmelding nå. Det er det mange som 

reagerer på. 

• Ang bærekraft. Hvordan stiller vi oss i f.t. dette med genredigering? 

• Medlemsbutikken på Steinkjer, som er åpen for alle, går vel bra!? Burde man ikke kunne 

gjøre dette flere steder? 

• Hva er status på innsparing mht. inntransport 

o Nasjonalt er man i rute 

o Har ikke konkrete tall for Midt-Norge, men Notra kommer til å sette ned prisen 

med 5 kr pr km nå 

• Det bes om at RU Midt-Norge får tall på status innsparing inntransport i regionen. 

 

10 

11 

Orientering fra konsernstyret – status i Selskapet 

Konsernstrategi – Hvor skal vi, og hva må til 

 

Disse 2 sakene gikk til en viss grad inn i hverandre 

 

Medlem i konsernstyret, Ivar Strand, delte en del betraktninger rundt økonomien i Nortura, samt 

det å sitte i styret i Nortura. 

 

Henrik Frisell orienterte om økonomien i selskapet hittil i 2023: 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Jfr prisutvikling på kjøtt i butikk. Hvordan skal bonden få sin del av kaka? Det hjelper 

ikke om prisen til bonde går ned – når det ikke reflekteres i butikken. Resultatet er at 

butikken får økte marginer. 

• Hvor fort vil vi kunne få finansinstitusjonene til å bli «fornøyd» med oss igjen? 

• Når vi ikke har nok kapital til å fornye oss, er KL og styret redd for å spørre eierne om 

mere kapital? 

• Vi har mye å gå på i f.t. samhandling mellom bonde og Nortura 

• En ting som vil bedre samhandlingen, er en godt fungerende «Min side». Dette må på 

plass nå. 

• Vi må ikke ta utgangspunkt i at «vi ikke kan være best» (best på pris). Selvsagt kan vi det 

– hvis vi har den mest effektive bedriften. 

• Tar døtrene våre imot råvarer fra andre selskaper enn Nortura? 

• Kan vi få en «logooversikt» over «hva vi skal handle» - for å sikre at vi handler varer 

som kommer fra våre døtre? 

• Dersom Gilde skulle bli et AS, kan vi da risikere at det selges til REMA e.l. !? 

• Hvordan skal vi løse utfordringen med «mor»? 

• Greier vi å få fram gode tall på kostnader knyttet til markedsreguleringen (alle 

kostnader)? 

• Er planen å fullføre industriplanen slik den foreligger? 

• Går det an å be eierne om frivillig innskudd (egenkapital)? 

• Nortura har ikke dårlig likviditet, men vi har for dårlig inntjening i f.t. gjelda. 

 

12 Orientering fra fagutvalgene og ungdomsutvalget 

 

Bård Tore Berntsen (småfe): 

• Fagutvalget fungerer. Spiller inn til adm. i f.t. mange saker ila året 
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• Lammene kommer, i år som i fjor, senere enn «vanlig». Dette er utfordrende i f.t. at 

kundene våre har et «smalt vindu» mht salg av lammekjøtt. Trolig litt ulike årsaker til at 

lammene kommer seinere. 

• Ser ut som vi får en del lavere tilførsler i år enn tidligere 

 

Sverre Tyldum (gris): 

• Det er overproduksjon p.t., og det ligger en del på lager, men dette vil vi greie å løse 

• Svineprodusentene skjønner hva dette dreier seg om, så de tiltakene som nå er skissert av 

produksjonsråd svin, er tatt godt imot av produsentene. 

• Endring i konsesjonsregelverket med virkning fra 2025. En del produsenter må derfor 

redusere produksjonen. Dette utgjør et ikke ubetydelig volum for Midt-Norge. Det blir en 

god del færre smågriser. 

• Har jobbet mye med dyrevelferdsmeldingen. 

 

Geir Håvard Valstad (storfe): 

• Gikk gjennom litt historikk knyttet til pris og marked siden 2016 

 

Anders Braa (egg) 

• Meningsfylt og interessant å sitte i fagutvalget 

• 380 eggprodusenter i Nortura nasjonalt 

• Hatt en lengre periode med overskudd på egg. 

• Vi går nå mot en svak underdekning i 2024. 

• En av utfordringene med egg, er at vi kan ikke lagre de gjennom å fryse inn. Det er derfor 

krevende å levere nok egg i de periodene av året når etterspørselen er stor (typisk jul, 

påske og mai) 

• Eggprisen i EU er nå høyere enn i Norge (pga sykdom). Industrien vil derfor ha norske 

egg (dvs det er ikke å få tak i fra utlandet) 

• Nytt nå – kjønnsdetekterte egg. Betyr at vi slipper avliving av hanekyllinger. Her er vi i 

forkant i f.t. resten av Europa. Markedet signaliserer at de skal greie å ta ut 

ekstrakostnaden ved dette. 

• Inderøy Hønseri avvikler (unghøneoppdrett) i 2024 

• Nortura har tatt initiativ til opprettelse av Nidaros egg – for å få til ei fremtidsrettet 

løsning for unghøneoppdrett i Midt-Norge.  

• Har vært mye diskusjon rundt produksjonsregulering i fagutvalget, uten at man har 

kommet fram til noen løsning 

 

Tore Rennan (kylling – via Teams): 

• Dramatisk år for kyllingprodusentene. Først utfordringer med sjukdom. Så kom vedtaket 

om at Nortura skulle fase ut kyllingproduksjonen i Midt-Norge. 

• Nortura har 36 kyllingprodusenter i Midt-Norge. 

• Det ble opprettet ei «arbeidsgruppe» blant produsentene – som har møttes ukentlig siden i 

sommer. Ble etter hvert stiftet ei «krisegruppe» - som skal bestå inntil det er funnet ei god 

løsning for alle 36 produsentene. 

• De fleste av produsentene ønsker å fortsette med kylling. 2 har signalisert at de ønsker å 

avvikle 

• Pr nå er det 5 som har fått avtale med Ytterøykylling. 12 stk vil med stor sannsynlighet 

skrive kontrakt med Norsk Kylling ila. kort tid. Da snakker vi 2024. Så kan det være 

muligheter for at flere kan få avtale i 2025 og 2026. 

• Dvs at det foreløpig gjenstår 17 stk som det p.t. ikke er noen løsning for.  

• Unghøneproduksjon kan være en mulighet for noen. 

• Det er nedsatt et omstillingsteam i Nortura  
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Spørsmål/kommentarer:  

• Er det vilje til å sette inn tiltak for å få slaktet lammene tidligere i sesongen? 

• Hvordan er strukturutviklingen på småfe? Etableres det nye besetninger? Hvordan 

utvikler besetningene seg mht. størrelse? 

• Det høres ikke bra ut dersom det er slik at en del utsetter slakting av lam fra høsten – 

fram til våren for å få ut tilskudd? Hva kan man evt. gjøre med det? 

• Ved adm. nedsatte tollsatser, er det ingen begrensning på hvor mye volum som kan tas 

inn? 

• Prognosen forutsetter import av 600 tonn i 2024. Dersom det nå er utfordrende å få tak i 

egg fra utlandet, hvordan skal dette behovet da dekkes? 

 

  

Oppsummering RU-møte – innspill for senere 

 

• Gode foredrag – spesielt dag 2 

• Utfordrer styret til å komme med flere konkrete saker 

• Veldig fint å få innblikk i bærekraft 

• Kunne vært gruppearbeid – hvordan jobbe i kretsene for å nå ut til eierne 

• Hvordan kan vi nå fram politisk? 

 

 

 

 

 

Lars Morten Rosmo  Sarah Aronsen    Tore Simonset 

(sign.)    (sign.)     (sign.)  

 


